

中文核心期刊
中国人文社会科学核心期刊
中文社会科学引文索引(CSSCI)来源期刊

东南文化

2019

1

总第267期

SOUTHEAST CULTURE

从考古遗址到世界文化遗产:良渚古城的价值认定与保护利用

世界文化遗产中国大运河的考古阐释与文化解读

考古发掘与世界文化遗产申报

——以明孝陵为例

价值凝练与价值呈现:从中国土司遗址申遗看考古学理论方法新变化

山东滕州官桥村南遗址北辛文化遗存发掘简报

江苏金坛茅东村牯牛墩土墩墓发掘报告

安徽寿县苍陵城出土商代青铜器年代及相关问题

国际性临时展览的跨文化阐释方法初探

郑振铎先生的文物行政学说(上)

■ 遗产保护理论：考古学与世界文化遗产

(6) 从考古遗址到世界文化遗产：良渚古城的价值认定与保护利用

..... 刘斌 王宁远 陈明辉

(14) 世界文化遗产中国大运河的考古阐释与文化解读 林留根

(21) 考古发掘与世界文化遗产申报

——以明孝陵为例 贺云翱 陈思妙

(28) 价值凝练与价值呈现：从中国土司遗址申遗看考古学理论方法新变化

..... 郭伟民

■ 考古探索

(35) 江苏泗洪韩井遗址 2012 年试掘简报

..... 南京博物院 镇江博物馆 泗洪县博物馆

(45) 山东滕州官桥村南遗址北辛文化遗存发掘简报

..... 山东大学考古学与博物馆学系 滕州市汉画像石馆

(54) 江苏金坛茅东村牯牛墩土墩墓发掘报告

..... 南京博物院 常州博物馆 金坛区博物馆

《东南文化》编辑委员会

顾 问 (按姓氏笔画为序)
朱光亚 苏东海 杨伯达 耿宝昌 徐湖平 章剑华
黄景略

主任委员 龚 良

副主任委员 孙 虎 王奇志 贺云翱 李民昌 刘文涛

委 员 (按姓氏笔画为序)
万新华 王奇志 毛 颖 田名利 刘文涛 孙 虎 李民昌
李虎仁 谷建祥 邱永生 张小朋 张金萍 张学锋 陆建芳
陆建松 陈 薇 林留根 欧阳宗俊 贺云翱 龚 良

主 编 龚 良

常务副主编 王奇志

副 主 编 毛 颖

编辑部主任 朱国平

编辑部副主任 朱国平

编辑、校对 王 霞(兼编务) 黄 苑 张平凤 何 刚(兼发行)
张 蕾 张园媛(兼新媒体编辑)

特邀编辑 刘兴林 黄 洋

美编、印制 姜 舟

英文译校 吴 衡

■地域文明

- (66)江苏顺山集遗址第一、二期文化遗存出土陶片的制陶工艺研究 杨雅琼 薛玲玲
- (76)试析宁镇地区后良渚阶段遗存及其与周边考古学文化的关系 白国柱 余 飞 刘海峰
- (87)岳石文化农业经济的植物考古新证 郭荣臻 靳桂云
- (96)安徽寿县苍陵城出土商代青铜器年代及相关问题 朱华东 王建国

■博物馆新论

- (102)国际性临时展览的跨文化阐释方法初探 李 林 陈钰彬
- (109)多屏时代下交互设计在博物馆中的应用研究 唐 艺
- (113)当代艺术在后战争记忆空间构建中的价值和作用 马 萍

■文化史论

- (119)郑振铎先生的文物行政学说(上) 孟宪民
- (127)日文提要
- (128)韩文提要

[期刊基本参数]CN32—1096 / K*1985*B*A4*128*ZH*P* ¥25.00*1800*15*2019—02



主管单位 江苏省文化和旅游厅
主办单位 南京博物院
编辑出版 南京博物院《东南文化》编辑部
地 址 南京市中山东路321号 邮政编码 210016
电 话 +86-25-8484 1255 传 真 +86-25-8480 6201
网 址 dnwh.njmuseum.com, dnwh.chinajournal.net.cn
电子信箱 dnwh@chinajournal.net.cn
印 刷 南京朗时印务有限公司
出版日期 2019年2月28日
国内统一刊号 CN32—1096/K 国际刊号 ISSN1001—179X
发行范围 国内外公开
国内发行 全国各地邮局(所) 订阅代号 28—236
国外发行 中国国际图书贸易总公司(北京399信箱) 发行代号 BM1152X
特约经销 北京市东城区东直门内北小街2号楼 北京博文书社 邮编 100007
2019年第1期(总第267期)

Contents

■ Theory on Cultural Heritage Conservation: Archaeology and World Cultural Heritage

- (6) From Archaeological Site to World Cultural Heritage: The Value Identification and Protection of Liangzhu Ancient City LIU Bin et al.
- (14) Archaeological and Cultural Interpretation of the World Heritage of the Grand Canal of China LIN Liu-gen
- (21) Archaeological Excavation and World Heritage Bid: The Case of the Ming Xiaoling Mausoleum HE Yun-ao et al.
- (28) Identification and Presentation of Heritage Value: Theoretical and Methodological Changes of Archaeology Viewed from Tusi Sites' Bid for World Heritage Inscription GUO Wei-min

■ Archaeological Exploration

- (35) The 2012 Test Excavation of the Hanjing Site in Sihong, Jiangsu Nanjing Museum et al.
- (45) Brief Report on the Excavation of Beixin Cultural Remains at the Guanqiao Cunnan Site in Tengzhou, Shandong Department of Archaeology and Museum of Shandong University et al.
- (54) Excavation of the Earthen Mound Burial at Guniudun, Maodong Village in Jintan,

Jiangsu Nanjing Museum et al.

■ Regional Civilization

- (66) Pottery Making Techniques Studied from the Pottery Shards Unearthed from the First and Second Stages of Shunshanji Site in Jiangsu YANG Ya-qiong et al.
- (76) A Study of the Post-Liangzhu Remains in Ningzhen Area and Their Relationship with the Surrounding Archaeological Cultures BAI Guo-zhu et al.
- (87) New Archaeobotanical Evidence of the Agricultural Economy of Yueshi Culture GUO Rong-zhen et al.
- (96) The Dating of the Shang Bronze Wares Unearthed from the Cangling Site in Shouxian, Anhui Province and the Related Issues ZHU Hua-dong et al.

■ New Opinions on Museology

- (102) A Discussion on the Intercultural Interpretation of International Temporary Exhibitions Li Lin et al.
- (109) Application of Interactive Design in Museums in a Multi-Screen Age TANG Yi
- (113) The Value and Role of Contemporary Art in the Construction of Post-war Memory Space MA Ping

■ Cultural Histories and Theories

- (119) Zheng Zhenduo's Thoughts of Cultural Heritage Administration (I) MENG Xian-min